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Besvarelse af § 37 spørgsmål nr. 278 vedrørende produktionsanlægget i 
Kangersuatsiaq 

Kære Jens Napat6k' 

Du har i henhold til § 37 stk. 1 i forretningsorden for Inatsisartut stillet 
spørgsmål til Naalakkersuisut om produktionsanlægget i Kangersuatsiaq. 
Spørgsmålene er henvist til min besvarelse, 

Spørgsmål 1: 
Er Naalakkersuisut enige i, at der ved salg af et produktionsanlægget i 
Upernavik området er sat en klausul, at der ikke må indhandles hellefisk før 
2025. 

Svar: 
Nedenstående svar er indhentet fra Departementet for Fiskeri, Fangst og 
Landbrug, 

"Først skal det fremhæves, at Naalakkersuisut ikke driver omhandlede anlæg. 
Naalakkersuisut er dog bekendt med, at Royal Greenland AIS som tidligere ejer 
har solgt anlægget til private aktører. Naalakkersuisut blander sig ikke i 

driftsmæssige opgaver ved Royal Greenlands daglige drift og kan af den grund 
ikke oplyse, om der ved handlen er indført krav om klausuL" 

Spørgsmål 2: 
Hvis ikke, foranlediges jeg til at spørge om, de har planer om at annullere 
denne klausul? 

Svar: 
Nedenstående svar er indhentet fra Departementet for Fiskeri, Fangst og 
Landbrug, 
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"Spørgsmål vedrørende driften af Royal Greenland A/S bedes rettet direkte til 

selskabet. Naalakkersuisut er ene aktionær i Royal Greenland og blander sig ikke 
i selskabets daglige drift. Royal Greenland A/S er at betragte som en selvstændig 
virksomhed. 

Derudover blander Naalakkersuisut sig i almindelighed ikke i handelsmæssige 
opgaver, som Royal Greenland A/S foretager sig. Naalakkersuisut kan af den 
grund ikke annullere betingelser i en given handels betingelse, i dette tilfælde en 
klausul." 

Spørgsmål 3: 
Har Naalakkersuisut planer om andre erhvervsudviklingsmuligheder, 
såfremt klausulen ikke skal medføre katastrofale følger for borgerne i 
Kangersuatsiaq? 

Svar: 
Naalakkersuisuts målsætning om at udvikle erhvervslivet og dets rammevilkår i 
hele Grønland understøttes gennem en række tiltag. 

Der ydes over Finansloven støtte til erhvervs- og arbejdsmarkedsprojekter, til 
drift af produktionsanlæg i bygder og yderdistrikter samt tilskud til indhandling 
af sælskind. Greenland Business varetager på vegne afNaalakkersuisut en række 
erhvervsfremmeordninger, som stilles til rådighed for private initiativtagere. Der 

kan fra disse erhvervsfremmeordninger tildeles midler til produktudvikling, 
eksportstøtte, støtte til professionel konsulentbistand, grønlandske fødevarer, 

turisme m.m. 

For at udvikle turisme i hele landet har jeg som Naalakkersuisoq for Erhverv og 
Energi afholdt turismeseminarer i samtlige regioner i august og september 2018. 
Formålet var at indgå i en dialog med borgere og virksomheder og få input til en 
kommende turismestrategi, således at den kan udvikle de eukelte lokalområder. 

Nukissiorfiit afholdt i juni 2018 et forsyningsseminar for fiskeindustrien for at 
øge samarbejdet om energi- og vandforsyning. På seminaret var der blandt andet 
fokus på målsætningerne i Sektorplan for energi- og vandforsyning (inklusiv 

ensprismodellen) samt den igangværende etablering af el- og vandforsyning i 
Qeqertat. På seminaret blev det blandt andet nævnt, at der kunne være potentialer 
i at koordinere investeringer i anlæg, samarbejde i forhold til kontrol af 

vandkvalitet samt drøfte mulighederne for at fremme anvendelsen af vedvarende 
energi. Nukissiorfiit afholder yderligere møder med fiskeindustrien m.fl. 

vedrørende koordinering af el og vandforsyning til landanlæg. 
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Spørgsmål 4: 

Kangersuatsiaq området er rig på ressourcer, og der tørres den fineste 
kvalitet torsk, om foråret er der stenbiderrogn, og der er mange hellefisk i 
området, og til trods for det, er deres indhandlingsfacilitet blevet lukket. 
Der er således indsendt en ansøgning om at udvikle erhvervsmulighederne, 
og ansøgningen er godkendt som medierne har oplyst og vi vil gerne have 
besvaret, hvorfor der ikke er kommet en officiel bekræftelse for 
godkendelsen? 

Svar: 
Departementet for Fiskeri, Fangst og Landbrug har oplyst, at ansøgeren har 
indsendt en ansøgning om indsættelse af et indhandlingsfartøj, som 

Naalakkersuisut har godkendt. Efterfølgende bad man ansøgeren om at meddele 
hvilket indhandlingsfartøj, de vil indsætte til modtagelse af fisk. Men ansøgeren 
kom ikke retur, om hvorvidt de ville effektuere tilladelsen. 

SpørgsmålS: 
Vil Naalakkersuisut sætte yderligere hindringer, såfremt der kommer en 
ansøgning om tiltag for el·hvervsudvikling, der kan igangsættes før sommer, 
og er N aalakkersuisut villige til at medvirke til at der igangsættes tiltag, der 
kan give bedre muligheder for borgerne i bygden? 

Svar: 
J eg henviser til svaret på spørgsmål 3. 

Med venlig hilsen 

Aq~Sen 
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